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Novoletne prireditve 
v Kočevju

Pri občinskem odboru SZDL in ZPM v Kočevju je bil 
imenovan odbor za pripravo novoletnih prireditev, ki je delo 
že dobro zastavil. Člani odbora so zadolženi po skupinah za 
posamezna dela, katerega so se resno lotili. Sestavljeni pro
gram predvideva naslednje prireditve:

% 25., 26. in 27. decembra ob 16. uri priredi DPD “-Svo
boda« v Kočevju igrico »Kekec in Mojca« za otroke, 29. de- 
eembra ob 20. uri pa za odrasle. Igrica bo v Seškovem domu.

C 28. decembra ob 16.30 uri baklada pionirjev osemletk 
Jožeta Seška in Mirka Bračiča na zbornem mestu pred sam
skim blokom, kamor bo prišel redek Mraz s spremstvom in 
bo imel krajši program.

£ 29. decembra ob 16.30 uri prihod Dedka Mraza na oder 
pred samskim blokom, kjer bo spet kratek program in ben
galični ogenj ter ognjemet. Na obeh teh prireditvah bo sode
loval trio »Roški fantje«.

% 25., 26., 27., 28. in 29. decembra bo vsak dan od 14. do 
18. ure v dvorani množičnih organizacij (za komitejem) otro
ški sejem, na katerem bodo prodajali slaščice, igrače, knjige 
i* druge dobrote.

C 27., 28. in 29. decembra bo obiskal Dedek Mraz vse šole 
in varstvene ustanove. Prireditev naj se udeleže tudi predšol
ski otroci, ki ne obiskujejo otroških varstvenih ustanov, 
a bodo na to prireditev še posebej vabljeni.

Ob novoletnem praznovanju zaključujemo tudi »Jugoslo
vanske pionirske igre« za leto 1961. Vsem pionirjem čestitamo 
za dosežene uspehe in želimo, da bi prihodnje leto sodelovali 
pri našem delu prav vsi pionirji. Da bo veselje popolno, je 
•dbor pripravil kolektivna darila za pionirske odrede in var
stveno vzgojne ustanove s sredstvi, ki so jih prispevala naša 
podjetja za ta novoletni sklad. Podjetjem se za prispevke v 
imenu vseh naših pionirjev in cicibanov prav lepo zahvalju
jemo. Pionirjem in cicibanom želimo mnogo srečnih in ve
selih uric ob novoletnih prireditvah, čestitamo jim za dose
žene uspehe pri »Jugoslovanskih pionirskih igrah« in jim 
hkrati želimo srečno novo leto 1962.

Odbor

Ge tožimo izgubimo 
stranke

Proslava pionirjev šole M. Bračiča Kočevje ob Dnevu republike

Razstava JLA
Od 15. do 17. decembra so si lahko Ribničanje od 18. do 

26. decembra pa Kočevarji ogledali zanimivo razstavo »Voja
ški dnevi«. Razstava je bila skrbno pripravljena in posvečena 
praznovanju Dneva JLA 22. decembru. Ogledalo si jo je pre
cej odraslih, še več pa mladi.v-c.

Posvet o pravilnikih
Problematika sprejema pravilnikov v gospodarskih orga

nizacijah in kadrovska služba v podjetjih, so bile najvažnej
še teme posvetovanja direktorjev ribniških podjetij 14. de
cembra v Ribnici. Posvetovanje je sklical Obč. odbor SZDL.

Pa poglejmo, kako so daleč s temi stvarmi:

Razstavljene slike so prikaza
le delo naše armade, njene stike 
z ljudstvom in njen pomen v 
naši socialistični domovini. Pri
kaže nam vojaka, ki ni samo vo
jak, ampak mlad človek v uni
formi, ki se zna zabavati, ljubiti 
in živeti. Iz slik je videti tudi 
tesno prijateljstvo med stareši
nami in vojaki. Starešina ni vo
jaku samo vzgojitelj, temveč tu
di prijatelj in tovariš, ki mu s 
svojim znanjem in izkušnjami 
pomaga ob vsaki priložnosti. On 
je vedno z vojaki, spremlja jih, 
uči in popravlja njihove napake

kot tovariš tovarišu.
Razstava nam tudi pokaže tes

no sodelovanje JLA z ljudstvom. 
Slike prikazujejo vojake-trakto- 
riste, ki pomagajo pri delu na 
polju, spet druge prikazujejo 
gradnjo mostov, cest... To je 
naša armada, naša, resnično 
ljudska vojska, ki je pripravlje
na povsod priskočiti na pomoč, 
pa naj bo v gospodarskem, kul
turnem ali kakršnem koli pogle
du. Vedno je JLA pripravljena 
pomagati. Ko gledaš te slike, 
moraš pritrditi besedam tovari-

TRGOVINA: Oba pravilnika 
so že sprejeli in sta že stopila 
v veljavo. Delovni kolektiv je 
obravnaval pravilnika najprej 
po poslovalnicah (ekonomskih 
enotah), potem pa so razprav
ljali še na skupnem sestanku 
celotnega kolektiva. Imajo toč
kovni sistem nagrajevanja.

»GRADBENIK«: Priprave za 
izdelavo pravilnika so bile do
bre. Oba pravilnika sta priprav
ljena, da izreče o njih zadnjo 
besedo še delovni kolektiv.

»GALANTERIJA« Stodražica: 
Delavski svet je pravilnika že 
sprejel, po 20. decembru pa bo 
razpravljal še delovni kolektiv.

Trgovsko podjetje TRAVNA 
GORA, Sodražica: Delovni ko
lektiv je oba pravilnika že spre
jel. Obračunavanje po novem 
pravilniku bodo začeli od 1. ja
nuarja 1962 dalje. Podjetje ima 
v svojem sestavu ekonomske 
enote. Za osebne dohodke so do
ločili 80, za sklade pa 20 %.

LESNO INDUSTRIJSKO PO
DJETJE Ribnica: Oba pravilni
ka, tako o delitvi osebnega do
hodka in delitvi čistega dohod
ka, sta pripravljena. Sedaj bodo 
o • njih razpravljali še po eko
nomskih enotah, tako da bodo 
vsi člani kolektiva seznanjeni 
podrobno o delitvi dohodkov. Na 
LIP imajo 4 ekonomske enote.

Trgovsko podjetje SUHA RO
BA Sodražica je sprejelo pravil
nika že v oktobru. Kolektiv je 
pred sprejemom podrobno raz
pravljal o vseh podrobnostih. V 
tem podjetju So določili za skla
de 40 %, za osebne dohodke pa 
60 % od ustvarjenih sredstev iz 
čistega dohodka.

Tudi v KOVINSKEM PO
DJETJU RIBNICA imajo toč
kovni sistem nagrajevanja. Pra
vilnika sta pripravljena in bo
sta v teh dneh sprejeta. Najprej 
so pripravili pravilnik o delitvi 
•sebnega dohodka. Novi pravil

nik o delitvi čistega dohodka bo 
stimulativno vplival na poveča
nje proizvodnje in s tem večjih 
dohodkov zaposlenih ljudi v po
djetju.

V kmetijski zadrugi Sodražica 
sta oba delavska sveta in za
družni svet pravilnike že spreje
la. V okviru zadruge imajo de
vet obračunskih enot. V KZ Rib
nica bodo sprejeli pravilnika v 
teh dneh. V zadrugah so imeli

precej dela pri sestavi pravilni
kov, ker imajo raznolika dela 
in normative. Pa še tole: gozdar
stvo prinaša lepe dohodke, živi
noreja s kmetijstvom pa sta pa
sivna. Vse to je treba vskladiti, 
da so delavci v kmetijstvu kot 
gozdarstvu pravilno nagrajeni.

V podjetju »ŽIČNE TKANI
NE« Sodražica je o pravilnikih 
najprej razpravljal upravni od
bor, potem pa delavski svet, ki 
ga sestavlja celotni kolektiv. 
Pravilnik so že sprejeli.

Tudi delovni kolektiv OPE-

Takih zborovanj si še želimo
V torek, 12. decembra zvečer je bil zbor kolektiva po

djetja »Trgopromct« Kočevje. Na zboru so obravnavali osnu
tek prečiščenega besedila Pravil podjetja, sprejetih v 1. 1958 
in osnutek prečiščenega besedila za s popolnitev Pravilnika za 
delitev dohodka, čistega dohodka in osebnega dohodka, ter 
predlog gospodarskega plana podjetja za leto 1962.

čs naj ti tudi izvajali razpo* l-ed 
koriščenja dopustov, predlagali 
disciplinske postopke, odrejali 
nadurno delo, predlagali spreje
me in odpuste iz delovnih raz
merij, odločali o nagrajevanju 
vajencev nad predpisano nagra
do v skladu z doseženimi uspehi 
pri delu in učenju. Kolektivi' tu
di razpravljajo in odločajo o 
zboljšanju dela, štednji, zmanj
šanju poslovnih stroškov, izva
janju predpisov HTZ, sodelujejo 
v kalkulacijah cen in skrbijo za 
izvajanje sklepov centralnega 
delavskega sveta in upravnega 
odbora.

Delavsko samoupravljanje pri 
tem podjetju se več ali manj 
uspešno razvija in postaja pra
va vzgojna šola usposabljanja 
delavcev v upravljanju in vode
nju trgovine.

Obratni kolektivi se v zad
njem času sestajajo pogosteje, 
kakor pač narekujejo potrebe.

Tov. Ožura je obrazložil pred
log za spopolnitev Pravil. Dose
danja Pravila so že v marsičem 
zastarela. Uvedba ekonomskih 
enot in delavskega samouprav
ljanja v njih zahteva tudi 
ustrezno spremembo predpisov. 
Tako so se na zboru sporazume
li, da bi organi delavskega sa
moupravljanja v ekonomskih 
enotah usmerjali in odločali o 
vsem gospodarjenju, enote. Ko
lektivi ekonomskih enot naj bi 
sestavljali gospodarske plane in 
dajali predloge za gospodarski 
plan podjetja, kontrolirali me
sečne, četrtletne in letne obra
čune in odločali o direktnih 
stroških ekonomske enote. Že se
daj razpolagajo z obratnimi 
sredstvi, opravljajo samostojno 
nabavno prodajno službo, dajejo 
predloge za nabavo osnovnih 
sredstev in upravljajo z osnov
nimi sredstvi ter izvajajo deli
tev osebnih dohodkov. V bodo-

KARNE Ribnica bo v teh dneh 
sprejel oba pravilnika, prav ta
ko tudi v gostinskem podjetju 
Ribnica.

Po poročilih in obravnavi o 
nekaterih pomanjkljivostih pri 
sprejemanju pravilnikov so go
vorili še o kadrovski službi v 
podjetjih. Ugotovili so, da bo 
treba voditi perspektivno ka
drovsko politiko. O teh vpraša
njih bodo podrobneje razprav
ljali na posvetovanju, ki ga bo 
organizirala Socialistična zveza.

-r-

Doslej se je zbor kolektiva ce
lotnega podjetja, ki ima 30 eko
nomskih enot, sestal dvakrat let
no. Na tem zboru so predlagali 
in sklenili, da se bo v bodoče ce
lotni kolektiv sestal po vsakem 
četrtletnem obračunu.

Pravilnik za delitev dohodka, 
čistega dohodka in osebnega do
hodka, so izdelani že preteklo 
leto. Uspešno ga izvajajo že od
1. 1. 1961. Z njim so odpravili 
vse tarifne postavke. Osebni do
hodek se deli na podlagi točko
vanja, ki ga izvajajo kolektivi 
EE. Sporne primere rešuje UO.

Osebni, dohodek se je v odno
su na leto 1960 v tem letu za 
podjetje povečal za 11 %, in to 
pri upravi za 1 %, pri vseh trgo
vinah in skladiščih pa povpreč
no za 23 odstotkov, medtem ko 
je OD za vodilna delovna mesta 
padel za 0,59 % v odnosu na pre
teklo leto. .Razpon med najniž
jim in najvišjim osebnim dohod
kom je 2,5 krat.

Pri podjetju je zaposlenih 31 % 
visokokvalificiranih, 56 % kvali
ficiranih, 6 % polkvalificiranih 
in 7 odstotkov nekvalificiranih 
delavcev. Realizacija blagovne
ga prometa v letošnjem letu bo 
večja za cca 11,4 %. Povprečni 
osebni dohodek pri podjetju je 
bil 27.720 din, do 30. 9. 1961. 
Okrajno povprečje v I. polletju 
za trgovinsko stroko pa je bilo

(Nadaljevanje na 2. strani)

ša Tita, ki so napisane tudi na 
tej razstavi: »Vi ste ljudska ar
mada, ker ste iz ljudstva vzklili 
in morate imeti do ljudstva tak 
odnos ,da opravičite to ime. Ar
mado morate vzgajati tako, da 
niti trenutek ne izgubi stika z 
ljudstvom!«

Naš vojak mora biti hkrati 
branilec in graditelj, uči se, de
la, se veseli, skratka živi člove
ka dostojno življenje. Vojašnica 
mu je dom in šola. Koliko mla
dih najde prav v vojskn svoj 
poklic.

V vojašnicah delajo redno tu
di vojaške univerze. Te imajo 
predavanja, ki si jih vojaki žele. 
Takih predavanj se je v pretek
lem letu udeležil poldrug mili
jon poslušalcev. Naša armada 
skrbi tudi za tiste, ki ne znajo 
pisati tako, da organizira razne 
analfabetske tečaje. Vojaki se 
vključujejo po svojih nagnjenjih 
v razne sekcije: zborovske, li
kovne, fotoamaterske, modelar
ske, folklorne in druge.

Hkrati pa skrbi naša armada 
tudi za mir v svetu. Naši vojaki 
so že peto leto v sestavu sil OZN 
na Sinaju. Naša mornarica raz
polaga s sodobnimi ladjami in 
ima odlično izurjen kader, spo
soben za uspešno obrambo mo
drih meja. Tudi naša krila so 
močna in pripravljena braniti 
naše nebo.

Ko greš po razstavnem prosto
ru in si ogleduješ slike, moraš 
priznati, da je naša armada res
nično vzgojitelj in graditelj naše 
socialistične družbe. Priznati 
moraš, da se zaveda besed, ki 
jih je dejal tov. Tito in da jih 
izpolnjuje. Se več. Ona skrbi tu
di za posameznika-človeka in to 
ji daje še lepši in globlji pomen. 
Zato ni čudno če naletiš v knji
gi vtisov na take besede: »Ta 
razstava je še potrdila mojo ve
ro v moč naše armade, ki je bila 
in bo sposobna braniti domovi
no prav zato, ker živi in dela 
povezano z ljudstvom, ker je na
stala iz njega, ker je ljudska!«

Na zadnji seji Zbora proizva
jalcev, ki je bila v petek, 15. de
cembra, so odborniki pregledali 
najprej izpolnjevanje družbene
ga plana. Iz poročila je bilo vi
deti, da je bilo do konca tri- 
četrtletja izvršenega 78,9 odstot
ka letnega plana (7 milijard 208 
milijonov je znašala realizacija 
celotnega dohodka), sorazmerno 
pa je bil dosežen tudi narodni 
dohodek, dohodek in čisti osebni 
dohodki. Analiza posameznih 
panog in podjetij pa je pokazala 
nekatera odstopanja. Tako je v 
industrijski skupini občutno pre
seglo plan le podjetje Itas, osta
la tri podjetja pa niso dosegla 
tričetrtletnega plana in po oceni 
ne bodo dosegla niti letnega 
plana. Vse kaže, da letnega pla
na ne bo dosegla tudi obrtna 
skupina in promet (Avto Kočev
je), medtem ko bosta predvido
ma presegla plan največ Zidar 
za 20 odstotkov in Kmetijska 
zadruga za 25 odstotkov.

Poročilo in razprava sta poka
zala, da dolgujejo podjetja izven 
občine kočevskim podjetjem 
okoli milijardo dinarjev in da 
se to stanje še nadalje slabša. 
Tak položaj vpliva zaviralno na 
izvrševanje plana. Kočevska ko
munalna banka je že prisiljena 
koristiti obvezno rezervo In ji je 
zato onemogočeno sleherno kre
ditiranje (od potrošniških do 
vseh ostalih kreditov). V razpra
vi je bilo kritizirano mnenje 
predstavnikov nekaterih kolekti
vov, med njimi »Avta«, ki za
stopajo stališče: če bomo dolžni
ke tožili, jih bomo zgubili kot 
stranke. Podjetja, ki bodo pro
izvajala kvalitetno blago in po
ceni ter tako, po katerem bo po
vpraševanje, bodo imela namreč 
vedno dovolj kupcev in bodo 
lahko izbrala le dobre plačnike. 
Isto velja za uslužnostna po
djetja. Le slaba podjetja se bo
do morala zadovoljevati z ne
rednimi plačniki dokler ne bodo 
proizvodnje izboljšala ali pa — 
propadla. Zbor proizvajalcev je 
bil mnenja, da je treba vse dolž
nike izterjati, brez ozira, če jih 
potem naša podjetja zgubijo, ker 
od slabih plačnikov (ki bi se 
lahko spremenili v neplačnike) 
ni koristi.

Dalj časa so razpravljali tudi 
o sprejemanju novih pravilni
kov in ugotovili, da imajo neka
teri sprejeti pravilniki še precej 
pomanjkljivosti. Kolektivi se vse 
premalo zavedajo, da slabo se
stavljeni pravilnik škoduje čla
nom kolektiva (čeprav je včasih 
videti, da jim bo koristil) in 
hkrati vsem prebivalcem komu
ne in države.

Ob zaključku je Zbor proizva
jalcev sprejel naslednja priporo
čila gospodarskim organizaci
jam: da naj posvete izpolnjeva
nju letošnjega plana še vnaprej 
vso pozornost, da naj začno pri-' 
pravljati plane za naslednje leto, 
da naj do roka izdelajo pravil
nike in da naj izterjajo dolž
nike.

Godbeniki DPD Svoboda Kočevje
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Letne konference SZDL
Na seji izvršnega odbora ob

činskega odbora SZDL Ribnica, 
ki je bila 15. decembra, so naj
prej razpravljali o proračunu 
Občinskega odbora SZDL za le
to 1962. Ker so sredstva mini
malna, so skrbno proučili razde
litev sredstev za množične or
ganizacije. Potrdili so sklep, ki 
je bil sprejet na eni ptejšnjih 
sej, da se dodeli krajevni orga
nizaciji Socialistične zveze Sušje 
50.000 din za nakup televizorja. 
Precejšen del sredstev so pre
bivalci sami zbrali. Televizor 
bodo nabavili še letos. Del sred
stev za televizor bo dobila tudi

krajevna organizacija SZDL na 
Gori.

Sklenili so. da bodo v Ribnici 
in Sodražici še letos letne kon
ference krajevnih organizacij 
SZDL. V januarju pa bodo kon
ference v ostalih krajevnih or
ganizacijah.

Dalj časa so se zadržali tudi 
pri drugih vprašanjih, tako o 
delu Občinskega sindikalnega 
sveta .nagrajevanju, izobraževal
nem delu in problematiki s tem 
v zvezi itd. Podrobno so tudi go
vorili o uspelih razstavah JLA 
in proslavah, ki bodo v počasti
tev 20-letnice ustanovitve JLA.

Iz doline Drage
Osemrazredno šolo v Podpre- 

ski obiskuje 52 otrok iz vasi 
Draga, Podpreska in Lazeč. V 
šoli uspešno deluje šolska mleč
na kuhinja. Skoraj vsi otroci do
bivajo malice, ki so zelo izdatne 
in so otroci z njimi zadovoljni. 
Cena malicam je 10 din za ob
rok. Krompir, kolerabo, rdečo 
peso in nekaj druge zelenjave so 
otroci pridelali sami na šolskem 
vrtu. Na seji šolskega odbora, 
ki je bila preteklo nedeljo, so 
obravnavali predvsem vpraša
nja, ki se tičejo ukinitve med
narodne pomoči šolskim kuhi
njam. Zelo vzpodbuden je bil 
predlog, naj bi v prihodnje od 
Kmetijskega posestva v Dragi 
vzeli v najem nekaj obdelovalne 
zemlje. Na njej bi posadili 
krompir in odvečen pridelek 
prodali. Izkupiček naj bi služil 
kot nadomestilo oziroma kritje 
razlik v cenah malic.

Poravnalni snel 
las-Fara

Kakor pri vseh občinah in 
krajevnih uradih se je ustano
vil poravnalni svet tudi pri 
Krajevnem uradu Vas-Fara že 
leta 1959 in sprejel ter v celoti 
rešil precej sporov. Tudi v tem 
letu je poravnalni svet prejel v 
poravnavo precej primerov. Ne
kaj sporov nam je v reševanje 
odstopilo tudi Okrajno sodišče 
Kočevje. Spori med državljani 
so se nanašali predvsem zaradi 
razžaljenja časti, mejni spori, 
odškodnine, lažje telesne po
škodbe in podobno.

Člani poravnalnega sveta so 
se zelo trudili in si prizadevali, 
da bi razburjene stranke pomi
rili med seboj, čeprav so se te 
še na poravnalnem svetu obre
kovale in zmerjale. Kljub temu 
je članom poravnalnega sveta 
uspelo, da so še prav zelo pere- 

, če spore v celoti rešili in stran
ke pomirili, da so se vračale v 
prijateljskih odnosih med se
boj iz našega poravnalnega sve- 
iai Edino pri nekaj strankah pa 
je prišlo do nesoglasja oziroma 
do nesporazuma in se niso mog
le medsebojno poravnati; takšne 
stranke so nadaljevale tožbo pri 
Okrajnem sodišču v Kočevju.

V drugem letu, to je v 1962. 
upamo, da bo manj sporov mod 
strankami, ker bodo bolj kot do 
danes razumele, kar pravi stari 
pregovor: »Sloga jači, a nesloga 
tlači«.

Razstavo v okviru Dneva JLA, 
ki je bila pred dnevi v gasil
skem domu v Podpreski, je obi
skalo precej ljudi, predvsem šol
ske mladine. Pripadniki JLA so 
predvajali tudi dvakrat po dva. 
dokumentarna filma o borbi na
ših narodov za osvoboditev ter 
povojne napore in uspehe v gra
ditvi nove, socialistične Jugosla
vije, predvsem pa hitro rast iz 
partizanskih edinic v močno Ju
goslovansko ljudsko armado.

Prav zadnje dni, ko je vsak 
dan bližji novi letni prelomnici, 
je nujno potrebno, da se sled
njič ozremo še na letošnjo pot, 
ki jo je prehodil Rudnik rjavega 
premoga v Kočevju. Pred nekaj 
tedni, ko smo se pomudili tudi 
pri upravi kočevskega rudnika, 
smo iz zanimivega razgovora z 
direktorjem izvedeli vrsto zani
mivih novosti.

»Že dalj časa se namreč opa
ža, da je v vašem rudniku pro
izvodnja, še prav posebej v zad
njem času, občutno padla. Kje 
so torej vzroki za tako nagel pa
dec?«

»Za našo celotno proizvodnjo 
je značilen padec proizvodnje, ki 
je bil še posebno izrazit v dru
gem polletju letos. Hkrati je 
skozi vse leto naraščala zalo
ga neprodanega premoga vrste 
zdrob, kar je seveda tudi znatno 
pripomoglo k padcu proizvod
nje.«

»Naše železniško omrežje se je 
pred časom oskrbelo s sodobno 
Diesel vleko. Pri vašem poslo
vanju je bilo prav v tem času 
opaziti znižanje naročil, ki so bi
stveno vplivala k padcu celotne 
proizvodnje. Kaj ‘ menite o teh 
ukrepih?«

»Res je, da smo uvajanje Die
sel vleke na naši železnici obču
tili na lastni koži. Visok delež 
kockovca in kosovca v proizvod
nji našega rudnika, ki presega 
70 %, je pravzaprav usoden, ker 
gre pretežna večina količine

Ozka grla - čimprej odpraviti

Zimsko veselje
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enote

Pred tedni smo obiskali kočevsko »Tekstilano« in se pri 
predstavnikih delavskega upravljanja ter sindikata pozani
mali, kako daleč so z izdelavo pravilnikov o delitvi čistega 
dohodka in osebnih dohodkov. Zvedeli smo, da je delavski 
svet že maja imenoval komisijo, ki naj bi proučila dotedanjo 
organizacijo ekonomskih enot in izdelala predloge novih pra
vilnikov.

prav kurilnicam.
»Kako je z delovno silo?«
»Prav iz razlogov, ki sem jih 

predčasno omenil, trenutno dob
ra delovna sila odhaja iz podjet
ja, ostaja pa slabša, ki jo je re
lativno precej, delovnih mest za
njo pa ni.«

»Kakšna je bila storilnost v 
tretjem tromesečju letošnjega 
leta?«

»Storilnost je po naših za
ključnih izračunih dosegla v 
mesecu septembru že 1.202 toni 
na dnino. K temu povečanju pa 
velja omeniti v prvi vrsti tudi 
sorazmerno povečanje osebnih 
dohodkov naših delavcev. Ti so 
se v primerjavi z minulim raz
dobjem dvignili za 9 odstotkov.

»Prihodnje leto boste v vašem 
delu uvedli vrsto zanimivih no
vosti. Kaj sodite o tem?«

»Zaradi odkopavanja doseda

njega varnostnega stebra se bo
do rušili nekateri objekti ter bo 
pri tem treba resneje pomišljati 
o izgradnji novega jamskega 
obratnega poslopja. Predvsem 
zaradi opustitve površinskega 
odkopa, bodo v prihodnje nujno 
potrebna tudi dela na gradnji 
črpališča, drenažnih jarkih, na
bavi lokomotive, transporterjev 
in vrtalnih strojčkov. S svojo 
dosedanjo proizvodnjo smo bili 
pri naših kurilnicah zastopani s 
50 odstotki, toda v naslednjem 
letu se obetajo nove, skoraj ne
navadne spremembe. Železniška 
skupnost namerava vzeti rudni
ku namesto dosedanjih 86 le 
58.000 ton premoga. Tudi proda
ja nekurantnega zdroba ne bo 
nič boljša, saj je odvisna iz
ključno od vremenskih prilik. 
Zaradi prilagoditve novim raz
meram, bo potrebno poleg zni-

To In 
lam po ItlBIIICI

Komisija je najprej izdelala 
osnutek pravilnika o ekonom
skih enotah. Ekonomske enote 
so imeli sicer tudi že prej, ven
dar so živele bolj na papirju. 
Skupaj jih je bilo 12, imele pa 
niso nobenih pravih pristojno
sti. Novi pravilnik, ki je bil v 
razpravi dva meseca in avgusta 
tudi sprejet, določa, da so v pod
jetju le 4 ekonomske enote (tkal
nica, predilnica, oplemenilnica 
in uprava s pomožnimi obrati). 
Pristojnosti ekonomskih enot so: 
da odločajo o tistem delu či
stega dohodka, ki gre za osebne 
dohodke; da razpravljajo in 
sklepajo o proizvodnem planu, o 
raznih disciplinskih zadevah, o 
sprejemanju in odpuščanju de
lavcev in drugem.

Predlog pravilnika o delitvi 
čistega dohodka (ki ga bo pred
vidoma okoli 185 milijonov di
narjev na leto) predvideva, da 
se bo dohodek delil v razmerju 
25:75 v korist osebnih dohodkov 
in to v vseh ekonomskih enotah 
enako. Sredstva za skiade se bo
do zbirala v okviru podjetja in 
ne pri posameznih ekonomskih

enotah. Do takega zaključka je 
prišla komisija na podlagi ugo
tovitve, da je tovarna zastarela 
(prav tako tudi stroji) in potreb
na rekonstrukcije. Rekonstruk
cijo bo mogoče najhitreje izpe
ljati, če skladi ne bodo razdrob
ljeni. Predlog pravilnika o de
litvi čistega dohodka ne predvi
deva, kako se bodo sredstva, na
menjena za sklade, delila na
prej. O tem bo kasneje odločal 
delavski svet podjetja. Predvi
devajo pa, da bo šlo največ 
sredstev na poslovni sklad (se 
pravi za osnovna in obratna 
sredstva) manjši del pa na sklad 
skupne porabe (za družbeni 
standard-stanovanja itd.). Za po
slovni sklad so namenili največ 
sredstev, ker je tovarna nujno 
potrebna rekonstrukcije. Zaradi 
zastarelosti prostorov in stroj
nega parka so namreč stroški 
proizvodnje večji. Če hoče ostati 
podjetje konkurenčno in renta
bilno, mora nujno v prihodnjih 
nekaj letih izvesti rekonstrukci
jo.

Predlog pravilnika o delitvi 
osebnih dohodkov predvideva, 
da se bodo osebni dohodki še v

naprej obračunavali na podlagi 
norma ur in na podlagi planira
ne proizvodnje. Na višino oseb
nih dohodkov vsakega zaposle
nega bo razen prihranka na ča
su vplival tudi prihranek na ma
terialu, orodju itd. Prihranek na 
času bo vplival direktno na oseb
ne dohodke vsakega posamezni
ka, medtem ko bo prihranek na 
materialu, orodju itd. vplival na 
proizvodne stroške (ki bodo za
radi prihrankov nižji), ti bodo 
vplivali na čisti dohodek eko
nomske enote, ta pa na sredstva 
za osebne dohodke članov posa
mezne ekonomske enote, kar bo 
imelo odraz na osebnih dohod
kih vsakega posameznega člana 
ekonomske enote.

V Ribnici je na delovni dan 
pred sedmo uro zjutraj zelo ži
vo. Ljudje hitijo na delo v po
djetja, delavnice in pisarne. Av
tobusi pripeljejo ljudi iz Loške
ga potoka, S odražice, Dolenje 
vasi, Kočevja in Ljubljane, ter 
spet brnijo dalje po cesti od 
Ribnice do Rakitnice, pa še da
lje do Ljubljane in Reke. Z nji
mi vzporedno drvijo še tovor
njaki, fičkbti in motorji. Tu in 
tam se* vidi še klasični pred
stavnik prometa, »furman« s 
svojim bičem, ki se vedno rad 
drži sredine ceste, ali pa celo 
leve strani. Ko zasliši za seboj 
avtomobilsko hupo, pokaže pa 
tisti znani obraz »Ribničana Ur
bana«, ki pravi:

»Kaaj bouš pa toku drvu, 
krouta, saj se nkamr ne mmdi«

Oče Pelc, v gostinskem obratu 
Ugar, ki je izpolnil že 83 let, jih 
takoj zjutraj še na tešče ukreše, 
bodisi na račun preteklosti, ali 
pa sedanjosti, to je njemu vse
eno. Kot star predstavnik rib
niških humoristov, mu ni nihče 
prelep, da si ga ne bi privoščil 
in o komurkoli kaj povedal. Nič 
ne misli s tem slabega, saj ga 
poznajo vsi Ribničanje kot hu
morista, ki je veliko doživel V 
83. letih življenja.

V KZ so krepko prijeli za de
lo. Na Ugarju so začeli z grad
njo dveh hlevov za 300 glav 
mlade eoveje živine. Zato imajo 
že del lastnih sredstev, zaprosili 
so pa tudi kredit v znesku 19 
milijonov dinarjev. KZ ima 169 
hektarov površin, z arondacijo, 
ki je v teku, bo pridobila še 98 
hektarov. Za letos so planirali 
410 milijonov prometa, plan 
bodo presegli. Delovni kolektiv 
šteje 98 ljudi, ki ima dva de
lavska sveta, ki pripravljata 
pravilnike o delitvi dohodka in 
plan za bodoče leto. O vsem tem 
bo sklepal celoten kolektiv.

Gospodarstvo v občim se raz
vija in pridobiva nove dejavno
sti. Na ObLO so mnenja, da to, 
kar imajo, sedaj utrdijo in raz
vijejo do maksimalne organlza-

Razrešena
nedelavna
komisija

Zbor proizvajalcev občine Ko
čevje je na zadnji seji imenoval 
novo komisijo za dajanje soglas
ja na pravilnike o delovnih raz
merjih. Stara komisija je bila 
zaradi nedelavnosti razrešena.

Delavni podmladkarji
Na 23 šolah v kočevski občini 

je 2.832 učencev in najmanj 90 
odstotkov izmed njih je članov 
podmladka Rdečega križa. Ob
činski odbor RK je v preteklem 
obdobju — kakor so ugotovili 
na posvetu z vodji podmladka 
RK na šolah in z vodji šolskih 
mlečnih kuhinj — dobival po
ročila o delu podmladka le iz 
sedmih šol, čeprav so podmlad
karji pridno delali na vseh šo
lah.

Higienski aktivi so bili v pre
teklem delovnem letu na neka
terih šolah delavni, vendar so 
skrbeli za higieno včasih preveč 
enostransko. Lahko bi namreč 
še bolje skrbeli za snago učil
nic, za pranje rok pred malico, 
za pogostejšo zamenjavo vode v 
umivalnikih itd.

Med tednom RK so podmlad
karji. prodajali cvetlice, razna

šali vabila za cepljenje ter za 
krvodajalsko akcijo itd. V tednu 
borbe proti TBC so zbirali sred
stva za tuberkulozne bolnike. 
Tudi v mesecu boja proti alko
holizmu sodelujejo zelo aktivno. 
Pravijo, da boj proti alkoholiz
mu sploh ne bodo prekinili.

V novi delovni sezoni bodo 
nadaljevali z izobraževanjem 
podmladkarjev ter predelali tu
di nekatere teme, za katere jim 
je v pretekli sezoni zmanjkalo 
časa ali pa jih niso predelali za
radi kakšnih drugih vzrokov. 
Organizirali bodo tečaje za prvo 
pomoč in opremili podmladkar- 
je s torbicami prve pomoči (na 
šolah, kjer jih še nimajo).

Delo podmladkarjev je tesno 
povezano z delom pionirjev, saj 
prav za prav dopolnjuje delo 
pionirske organizacije. Podmlad
karji tudi pridno delajo v šol-

cije proizvodnje. Na Opekarni 
bodo izboljšali kvaliteto, ki je 
sedaj še bolj slaba. Z novimi 
stroji in sušilnico se bo v bodo
čem letu proizvodnja povečala, 
kvaliteta pa izboljšala.

V LIP zrežejd vsak dan 150 
kub. metrov lesa, ki ga pripe
ljejo z avtomobili in vozniki v 
skladišče. Od te mase predelajo 
doma v finalne proizvode ves 
bukov les. Rezani les jelovine 
odpošiljajo dalje na domači in 
tuji trg. Zabojarna in obrat ve
zanih vrat tudi precej predela
ta lesa. Po vseh obratih LIP br
nijo stroji, ki so kot pesem de
la. Moški in ženske opravljajo 
od skladišča tja do železniške 
proge marljivo vsak svoje delo. 
Z vozički prevažajo les iz žage 
na ostale obrate. Ženske so kar 
energične pri vseh delih. Ko je 
naložen voziček z bukovino iz
tiril, so bile okrog njega skoro 
same ženske; med njimi je bil 
samo en moški, ki je ogledoval, 
kako bi se spravil voziček spet 
na tir. Ženska, drobna po po
stavi, je menila:

»Primi pa dvigni, saj si do
volj močan.« Tudi sama je pri
jela skupaj z ostalimi, pa je bil 
voziček na tiru.

Za razgovor so Ribničanje 
vedno pripravljeni. Povedo od
krito, kar mislijo. Mož je dejal:

»Na ObLO čudno rešujejo 
prošnje za ražrez lesa. Hišo bi 
rad popravil, pa nimam dovolj 
denarja. Imam malo lesa, ki 
sem ga posekal, pa mi ne re
šijo prošnje za razrez lesa; ti- 
stemo, ki ima lesa veliko jo pa 
rešijo.« Iz Grčaric je ženska de
jala: »Otroci so že odrastli in 
so se že poročili. Mož je doma, 
samo nič ni z njim. Partizanov 
tudi ni več k nam, kar zapustili 
so nas, čeprav so v času vojne 
zelo radi k nam zahajali.«

_ Ženska ima prav. Malo je na
ših borcev, ki bi obiskali ljudi, 
pri katerih so v času NOB do
živeli toliko težkega in lepega 
pri naših ljudeh.

Središče Ribnice je po festi- * V

skih zadrugah, zadruge pa s pri
delki pomagajo šolskim kuhi
njam k cenejši prehrani.

Podmladkarji eo irheli tudi 
razne nabiralne akcije. Od po
membnejših bi našteli le, da so 
podmladkarji iz Vas-Fare zbi
rali sadje za bolnišnico TBC v 
Valdoltri, podmladkarji iz Vi- 
molja pa so zbirali sadje za šo
larje oziroma podmladkarje iz 
Livolda. Podmladkarji iz Bra
čičeve šole so zbirali star papir 
in z dobljenim denarjem plačali 
popravilo televizorja, prispevali 
pa so tudi svojo odvečno obleko 
za revnejše sošolce. Podmlad
karji bodo organizirali še nada
lje razne zbiralne akcije, v iz
obraževalni program pa bodo 
vključevali teme, ki jih lani ni
so obdelali.

V razpravi o šolskih mlečnih 
kuhinjah je bilo ugotovljeno, da 
učenci ne uživajo preveč radi 
mleko. Temu se včasih krive tu
di kuharice, ki ne znajo pravil
no ravnati s hrano. Prav zaradi 
tega bodo organizirali enodnev
ni seminar za kuharice, na ka
terem se bodo na kratko sezna
nile s pripravo hrane.

žanja proizvodnje, znižati tudi 
ceno in s tem doseči večje po
vpraševanje pri široki potrošnji, 
zlasti še za kosovec in kockovec.

Zgoščenemu jedru ponavadi 
ne dajemo komentarja. Vendar 
je prav tu še sila potreben. 
Rudnik rjavega premoga, ki je 
že dolgo vrsto let slovel kot naj
boljši ponudnik, ni doživel take
ga brodoloma, da bi nad njego
vo prihodnostjo zmajevali. Iz
redne delovne silnice tega ko
lektiva kažejo, da bodo, čeprav 
v težkih pogojih, zaorali novo 
ledino, ledino, ki bo odprla pot 
tudi tja, kjer so doslej poznali 
kočevske »knape« le iz pisanih 
virov in skopih besed, ki ne od
tehtajo vsega, kar pomeni dobro 
in zadovoljivo. Naj bo kot vse
lej tudi tokrat »srečno« na sle
hernem koraku v njihovem 
vsakdanjem življenju.

valu lepo urejeno. Sedaj dokon
čujejo samopostrežno trgovino. 
Lastniki hiš v stranskih ulicah 
so pa okolico že zanemarili. Tu
di cestne kanale bi bilo potreb
no očistiti.

Srce in miselnost Ribničanov 
je potrebno poznati, da jih člo
vek razume. Nič se ne bojijo 
povedati resnice vsakomur v 
obraz, pa naj bodo to ženske ali 
možje, mladi ali pa stari. Zen
ska je odkrito povedala tudi na
slednje:

»V socializmu je življenje kar 
lepo, takega nismo imeli še ni
koli. Delam, zaslužim in si ku
pim kar si hočem, kaj pa hočem 
še več. Nekoč smo beli kruh sa
mo videli pri peku, jedli ga pa 
nismo, ker je bil samo za neka
tere. Mesa pred vojno nismo 
imeli, denarja tudi ne, danes 
imamo to in ono, če delamo. 
Delali smo tudi prej veliko bolj 
kot sedaj, pa nismo nič imeli. 
Eni seveda niso zadovoljni, ker 
jim je bilo pred vojno preveč 
lepo, mi pa smo,«

Starejše ženske se jezijo nad 
mladino, ki gre po poti življe
nja, na zabave, ples itd. Seveda 
pride iz tega tudi ljubezen, ki 
je večni spremljevalec človeka 
od njegovega nastanka dalje. 
Ljubezen je najbolj plemenito 
čustvo človeka, ki poraja življe
nje, srečo in zadovoljstvo, tako 
mladine, kakor tudi vseh osta
lih ljudi. Da so v njej tudi 
grenkosti je razumljivo. Zato se 
zaradi ljubezni res ne izplača 
jeziti, matere naj kar pomislijo, 
da so bile tudi one mlade in so 
hrepenele po ljubezni.

Stoloma
DOBREPOLJE

V podjetju »Stolarna« so spu
stili v pogon novo dvovaljčno 
brusilko, kar je velikega pome
na za nadaljnjo rast tega po
djetja. Brusilka je največjih di
menzij, tako da se na njej lahko 
obdelujejo tudi večji kosi lesa. 
S tem strojem se bo dvignil pro
met, obenem pa bo v prihod
njem letu na račun tega odprtih 
spet nekaj novih delovnih mest.

až-

Takih zbovovanj 
si še želimo

(Nadaljevanje s 1. strani)
27.880 din. Ko gre za primerjavo 
osebnih dohodkov, moramo ime
ti pred očmi tudi strokovni se
stav delovne sile, težo in odgo
vornost njenega dela, kar pa 
laični kritiki večkrat ne upošte
vajo.

Iz obravnave predloga gospo
darskega plana za leto 1962 je 
razvidno, da se bo realizacija v 
prihodnjem letu povzpela čez 2,5 
milijarde. Predvidene investicije 
za gradnjo 24-stanovanjskega 
bloka, renoviranje trgovskega 
lokala »Železnina«, »Knjigarna 
in papirnica«, gradnjo garaž itd. 
pa bodo znašale 149 milijonov.

Prizadevanje za ekonomičnost 
poslovanja, varčnost, ekspeditiv- 
nost in solidnost poslovanja se 
stopnjuje. Povprečna razlika v 
ceni za vse trgovine je 9,13 %, 
kar je daleč pod povprečjem v 
Ljubljanskem okraju. Produk
tivnost pa je nad okrajnim po
vprečjem in znese 1,431.000 din 
mesečno na osebo za vse stroke, 
vštevši upravo.

Strelci počastili Dan JLA
Strelska družina Jelenov žleb 

je organizirala za počastitev 
Dneva JLA v Ribnici tekmova
nje v streljanju z zračno puško. 
Tekmovanje je bilo 20. decem
bra v Domu JLA. Udeležile so 
se ga ekipe strelskih družin iz 
Ribnice, Sodražice, Velikih Lašč 
in Kočevja ter ekipe JLA iz

zasedli
drugo

Ribnice. Prvo mesto so 
strelci Kočevje-mesto, 
mladi strelci iz Velikih Lašč, 
tretje strelci občinskega strel
skega odbora iz Kočevja, četrto 
ekipa Salka vas-Rudnik itd. Sku
paj je tekmovalo 10 ekip. Vse 
ekipe so dobile spominske di
plome, najboljša pa še manjše 
nagrado.



številka 52# »NOVICE« # 23. decembra 1961. Stran t

Pionirjem Ribniške komune

Kolpska mladina za Dan JIA
(Vsem fantom iz Kolpske doline, 
ki služijo vojaški rok)

Bliža se 22. december, Dan na
še ljudske armade. To je dan, ki 
ga praznujejo vsi naši narodi pa 
tudi učenci in dijaki. Na ta dan 
imajo vse šole proslave v poča
stitev JLA. Tudi mi učenci iz 
osnovne šole v Vas-Fari smo 
proslavljali.

Vključeni smo v »Jugoslovan
ske pionirske igre«, ki se bodo 
kmalu končale. Potem se bomo 
vključili v »Leto fizkulture.« 
Prirejali bomo tekmovanja v 
vseh športnih disciplinah.

Na šoli deluje več krožkov: 
dramski, šahovski, literarni, re- 
-citacijski, lutkovni in pevski. 
Lutkovni krožek bo naštudiral 
več igric, s katerimi bo nastopil 
za Novo leto doma in na drugih 
-šolah. Šahovski krožek privlači 
bolj fante. Iz svojih vrst smo 
izbrali dokaj dobre šahiste, ki 
nas bodo zastopali na tekmova
nju v Kočevju.

Naš pionirski odred se sestaja 
na mesečnih pionirskih konfe

rencah. Tam se pogovorimo o 
delu svoje zadruge, tekmovanjih, 
delu podmladka RK in drugem.

Na Dan ljudske armade smo 
imeli skupno šolsko proslavo. Mi 
mladi se učimo v šoli o partiza
nih in o tem, kako je bila v 
najtežjih dneh ustanovljena na
ša hrabra vojska. Učimo se ce
niti in ljubiti našo armado, ki 
je premagala okupatorje, ki da
nes budno čuva naše meje in je 
vedno pripravljena braniti našo 
domovino.

Vsem vam pa, ki služite voja
ški rok kjerkoli v naši državi, 
toplo čestitamo in vam želimo 
mnogo uspehov pri delu. Najlep
še vas pozdravljajo

pionirji in mladina 
šole Vas-Fara

SVINJA IN 34 MLADIČEV
Crno-bela svinja danskega far

marja Axela Egoldeja je skotila 
34 mladičev. Po nekaj urah so 
trije prašički poginili, ostali pa 
so zdravi in normalni.

KOČEVJE
Poročili so se: Belci Marijan, 

delavec iz Oneka 6, star 22 let 
in Fekonja Frida, delavka iz 
Oneka 6, stara 17 let; Rajbar 
Kristina, delavka iz Kuzme 11, 
stara 23 let in Režonja Ivan, 
tesar iz Kočevja, Reška c. 13-a, 
star 24 let; Marolt Ivan, strojni 
ključavničar iz Brega 16, star 
29 let in Malnar Vilma, usluž
benka iz Kočevja, Reška c. 10, 
stara 22 let; Jonke Marko, kle
parski pomočnik iz Dolge vasi, 
star 25 let in Zajc Kornelija iz 
Livolda 52, stara 23 let.

Rodila je: Stas Nevenka, de
lavka iz Nemške Loke — de
klico. V Ljubljani je rodila, Li-
sar Marija — deklico.

Umrli so: Terdin Anton, upo
kojenec iz Mlake 25, star 55 let; 
Likar Stefan, voznik iz Kočevja, 
Tomšičeva 4, star 36 let; Mihelič 
Jera, gospodinja iz Dolge vasi 8, 
stara 86 let.

DOLENJA VAS
V Ljubljani sta se poročila: 

Henigman Jože, avtomehanik iz 
Dolenje vaši 51, star 31 let in 
Lovšin Angela iz Rakitnice 46, 
stara 23 let.

RIBNICA
Rodila je: Češarek Tončka,

gospodinja iz Ribnice 182 —
dečka.

Umrla je: Klun Neža, iz Blat
nika 11, stara 81 let.

DRAGA
Umrla je: Šoštarič Elizabeta, 

gospodinja iz Drage 13, stara 66 
let.

PREDGRAD
Umrla je: Smalcelj Lucija, go

spodinja iz Predgrada 34, stara 
70 let.

OBVESTILA
KUD »Ivan Vrtačnik« Loški 

potok vabi vse člane, predstav
nike množičnih organizacij in 
podjetij, ter druge simpatizerje 
društva na redni letni občni 
zbor, ki bo 24. decembra ob 
13. uri v kinodvorani na Hribu.

Upravni odbor

»NOVICE« — glasilo Občinskega 
■odbora SZDL Kočevje in Ribnica. 
Izdaja in tiska CZP »KOČEVSKI 
TISK« v Kočevju. Urejuje ured
niški odbor. Odgovorni urednik 
Peter Sobar. Uredništvo in upra
va v Kočevju, Ljubljanska cesta 
14-a, telefon uredništva in uprave 
389. Naročnina je 500 din, polletna 
250 din in jo je treba plačati v 
naprej. Za inozemstvo 1000 din oz. 
3 ameriške dolarje. Tekoči račun: 
600-78-1-265 pri Komunalni banki 

Ljubljana, podružnica Kočevje

PIJANEC JE PIJANEC
Na smrtni postelji je prosil pi

janček svojega pivskega tovari
ša:

»Čutim, da se mi bliža konec. 
Ker sva bila vedno prijatelja, te 
prosim za uslugo «

»Z veseljem ti jo bom storil,« 
mu obljubi tovariš.

»Ko bom šel po gobe, razlij 
ti stole steklenico po mojem gro
bu.«

»Bom,« mu obljubi prijatelj 
»ampak šele potem, ko ga bom 
precedil skozi svoje obisti.«

ČESTITAJO
Vesele praznike In srečno no

vo leto želijo družini Lavrič v 
Angliji Chapel. Karlotu pa za 
rojstni dan mnogo zdravja in 
zadovoljstva.

Mama, Ivanka, Jože in Janez 
z družinami

Janezu Levsteku v Nemčiji že
lijo za praznike vse lepo.

Mama, oče, sestre in brata iz 
Lipovca, Kočevja in Koblarjev

Nadici Mohar iz Avstralije že
lijo vse najboljše za njen rojstni 
dan.

Teta Lojzka z družino, stara
mama z družino ter ostalo so

rodstvo
PRODAM

Prodam skoraj nov avto »Fiat 
600«, prevoženih 18.000 km in 
motorno kolo znamke »Roller« 
125 ccm.

Anton Gornik, Žimarice 64 
■ p. Sodražica

ZAHVALA
Ob težki izgubi našega ljub

ljenega ata, Trdina Antona iz 
Mlake 23, ki nam ga je kruta 
smrt tako zgodaj iztrgala, se 
najlepše zahvaljujemo vsem so
sedom in znancem, ki so nam 
stali ob strani za časa njegove 
bolezni in smrti. Posebna hvala 
gospodu župniku Dobovšku za 
ganljive besede pri odprtem 
grobu.

Žalujoča žena Frančiška, si
nova Franci in Jože z družino 

ter hčerka Marija

Večkrat mo že slišali, da radi 
čitate tednik »Novice«. Vendar 
se nam čudno zdi, da pionirji iz 
Ribnice, Dolenje vasi, Sodražice 
ne pošljete nikakih prispevkov 
za Pionirski kotiček. Ali je ta 
kotiček samo za pionirje kočev
skih šol?

Tudi naša Ribniška dolina 
ima mnogo skrivnosti v sebi, 
tudi tukaj se dogodi marsikaj 
lepega in zanimivega, o čemur 
bi lahko pisali. Tudi tu ustvar
jajo delovni ljudje lepše in sreč
nejše življenje. Napišete pa lah

ko še mnogo stvari o delu in 
šoli, krožkih, doživljajih pri igri 
in športu.

Vaši domovi so raztreseni po 
vsej dolini, med polji In obron
ki gozdov, povsod utriplje živ
ljenje, ki prinaša vsak dan kaj 
novega. S pridnim dopisova
njem v list boste sami spoznali 
mnogo zanimivega, prav tako pa 
tudi starejši bralci »Novic«, ki 
jih je mnogo tudi iz teh krajev 
in prav radi prebirajo prispev
ke pionirjev.

Praznovanje Dneva JLA v Strugah
V torek zjutraj sem šla s svo

jimi sošolci v šolo. Že preden 
smo prišli do šole, smo zagle
dali, da so v šoli vojaki. Zelo 
smo se začudili. Ko pa smo pri
šli v razred, smo zvedeli, da so 
ti vojaki iz Ribnice in da so 
prenočili v šoli. Ker so bili ti 
vojaki zelo prijazni, je tov. uči
telj prosil tov. kapetana za kra
tek program, da bi ga prikazali 
nam pionirjem. Tov. kapetan se 
je rad odzval tej prošnji. Naj
prej je sam govoril o dnevu 
JLA, vojaki pa so imeli še osta
li program. Čeprav so govorili v

Gibanj*. prebivalcev 
Obvestila 
Spotedi 
čestitke 

Mali oglasi

ZAHVALA
Ob težki izgubi naše mame, 

stare mame in tašče Alojzije 
Horvat iz Šalke vasi, se najto
pleje zahvaljujemo vsem, ki so 
nam stali v težkih trenutkih ob 
strani. Posebna hvala dr. Prevcu 
ter darovalcem vencev in cvetja.

Žalujoči otroci z družinami
IZGUBLJENO

Na cesti Struge—Kočevje sem 
14. decembra izgubil torbico s 
sedežem za kolo In zračnico. Po
štenega najditelja prosim naj mi 
vrne proti nagradi.

Ivan Bartolj Tržič 1, Struge
OPRAVIČILO

Obžalujem besede izrečene 
dne 27. oktobra 1961 v gostilni 
v Salki vasi napram Novaku 
Alojzu iz Šalke vasi št. 13, ker 
niso resnične.

Lunder Ivan, Šalka vas 77 
OBVESTILO

DPD Svoboda Stara cerkev, 
proda: stari kulturni dom v Stari 
cerkvi, eno dobro ohranjeno 
gramatično harmoniko in en 
kompleks džes bobnov. Informa
cije v trgovini Stara cerkev.

Odbor
VABILO

DPD Stara cerkev, vabi na 
prijetno Silvestrovanje v domu 
Stara cerkev. Za jedačo in pi
jačo je preskrbljeno. Zabaval 
vas bo veseli trio Mihelič. Re
zervacije si pravočasno preskr
bite pri blagajni kina ali v trgo
vini Stara cerkev.

Odbor
OPOZORILO

Uredništvo »Novic« naproša 
uprave kinematografov, da nam 
pošljejo svoje programe za pri
hod j e leto.

JADRAN KOČEVJE: Od 22 do 
24. decembra ameriški barvni 
CS film »Vikingi«, 25. in 26. 
decembra ameriški barvni CS 
film »Prekinjena melodija«, 
27. in 28. decembra italijan
ski film »Prekleta sleparija«,
29. in 30. decembra ameriški 
CS film »Ulica Friderik 10«, 
od 31. decembra do 2. janu
arja italijanski barvni CS 
film »Noč velikega napada«, 
31. decembra matineja ob 10. 
uri »Premiera risanih filmov«.

SVOBODA RUDNIK: 23. in 24. 
decembra francoski barvni 
film »Grof Monte Cristo I. 
del«, 26. in 27. dec. »Grof 
Monte Cristo II. del«, 30. in 
31. decembra češki film »Ro
meo, Julija in tema«.

SVOBODA, STARA CERKEV: 
23, in 24. decembra francoski 
film »Čarovnica iz Salerna«,
30. in 31. decembra nemški 
film »Dalmatinska svatba«.

RIBNICA: 23. in 24. decembra 
angleški CS film »Ključ«, 30. 
decembra in 1. januarja ame
riški VV film »Človek, ki je 
delal dež«.

SODRAŽICA: 23. in 24. decem
bra francoski CS film »Vrnil 
se ,bom v Kandaro«, 30. in 31. 
decembra angl. film »Zgodba

srbohrvaščini, smo kar dobro 
razumeli in nam je bilo zelo 
všeč. Na koncu tega programa 
se je tov. učitelj vsem skupaj 
lepo zahvalil in jdejal, da bi 
nas še kdaj obiskali. Potem pa 
smo se z vojaki odpeljali v Ča
tež, kjer so imeli topove. Z ve
likim zanimanjem smo gledali 
vojake, ko so streljali s topovi. 
Tov. kapetan pa nam je pripo
vedoval kako so topovi sestav
ljeni in kako se je treba paziti, 
da granata kakšnega ne ubije. 
To srečanje z vojaki je bilo ze
lo lepo in prijetno, zato si še 
vsi pionirji želimo, da bi nas še 
kdaj obiskali in nam prikazali 
še kakšen tako lep program. Ta 
dan nam bo ostal globoko v 
spominu.

Hegler Anica, 
VII. r. osn. š. Struge

ZIMA
Prišla je zima 
in zunaj je mraz, 
mi se pa sankamo, 
zimski je čas.

Sneg je pobelil 
hišne vrhove, 
pobelil je tudi 
naše gozdove.

Otroci se sankamo, 
lep je čas, 
zima je prišla, 
zunaj je mraz.

Jerman Verica

Mali učenjak

Delo naše zadruge
V začetku šolskega 1. 1960-61, 

smo na naši šoli ustanovili šol
sko zadrugo. Ker so me izvolili 
za upravnika, sem se čutil od
govornega ža vsa dela, \ki so bi
la pred nami. Zato sem sklenil, 
da se bom z resnostjo oprijel 
dela.

Letos 482 novih šoferjev
V letošnjem letu je bil naval 

kandidatov za opravljanje šo
ferskih amaterskih izpitov v 
Kočevju v primerjavi s prejš
njimi leti zelo velik. Iz tega se 
vidi, da ima prebivalstvo ko
čevske občine veliko željo mo
torizirati se v najkrajšem času.

V letu 1961 je bil naval kan
didatov velik, vendar pa je bila 
kvaliteta kandidatov, ki so se 
poučevali sami ali pa so jih po
učevali ljudje z nezadostno kva
lifikacijo izpod običajnega po
vprečja.

Prav z ozirom na razmere, ki 
so vladale v pogledu praktične
ga poučevanja vožnje je bil 
sprejet dopolnilni zakon »Pra
vilnika o spremembah in do
polnitvah pravilnika o vozni
kih motornih vožil«, ki je bil 
objavljen v Urad. listu FLRJ, 
št .46/61. S tem pravilnikom je 
za v bodoče določeno, da lahko 
šoferski amaterski izpit oprav
ljajo samo kandidati, ki bodo 
zaključili tečaj ali šolo. Izje
moma bodo lahko pristopili oz. 
dobili vozniško dovoljenje tudi 
kandidati, kateri se bodo po
učevali privatno pri inštruktor
jih, ki bodo imeli za poučeva
nje odobritve. Skupno število 
kandidatov, ki so se prijavili za 
opravljanje izpitov je 727, od

tega jih k izpitom ni pristopi
lo 27.

Uspešno pa je opravilo šofer
ski amaterski izpit za kategori
jo »A« 190, za kategorijo »B« 
251, za kategorijo »AB« 39 in 
za kategorijo »F« 2 kandidata.

Poleg navedenega, pa je pri
stopilo v letu 1961 k izpitom za 
moped 385 kandidatov, od tega 
pa je uspešno opravilo izpit sa
mo 300 kandidatov. Naši naj
mlajši pa so prav tako uspešno 
opravili izpite, in sicer 127 pio
nirjev iz prometnih predpisov.

V letu 1962 pa lahko pričaku
jemo porast kandidatov za ama
terske izpite, vendar pa z novim 
pravilnikom o opravljanju ama
terskih izpitov bo porasla tudi 
kvaliteta znanja kandidatov.

Laboratorij na mesecu
Američani nameravajo proti 

koncu leta poslati na Mesec 
manjši laboratorij. V ta namen 
bodo uporabili dve orjaški ra
keti tipa »Atlas-Agena«. V labo
ratoriju na mesecu bi bila tele
vizijska kamera, ki bo pošiljala 
na zemljo slike lunine površine, 
radijska oddajna postaja in se
izmograf.

v dveh mestih«.
LOŠKI POTOK: 24. decembra 

ameriški film »Detektivska 
zgodba«, 31. decembra ameri
ški barv. film »Zlato v džun- 
gli«.

VELIKE LASCE: 23. in 24. de
cembra ameriški film »12 jez
nih mož«.

DOBREPOLJE: 23. in 24. de
cembra francoski VV film 
»Njeno življenje«, 27. decem
bra ruski barvni film »Tihi 
Don III. del«, 30. in 31. de
cembra italijanski barv. film 
»Ne pozabi me«.

PONIKVE: 28. decembra ruski 
bar. film »Tihi Don III. del«.

Kočevska reka: 23. in 24.
ameriški barvni film »Ponos 
in strast, 27. decembra ita
lijanski barvni film »Železni
čar«, 30. decembra jugoslo
vansko- ital. barvni film »De
kleta in možje«.

PREDGRAD: 23. in 24. decem
bra, amer. barvni film »Pri
jateljsko prepričevanje«, 25. 
in 26. decembra amer. film 
»Detektivska zgodba«, 30. de
cembra in 1. januarja amer, 
film »Jezdili so na zahod«.

BROD NA KOLPI: 23. in 24. 
decembra amer. film »Zeleni 
ogenj«.

TEČAJA ZA ŠOFERJE AMATERJE

Avto moto društvo Kočevje bo organiziralo tečaj za šo
ferje amaterje kategorije »A« in »B«. Prijave sc sprejema 
nepreklicno do vključno 30. decembra 1961 v pisarni društva 
od 7. do 14. ure. Podrobnejše informacije dobite v pisarni 
društva.

AMD KOČEVJE

OBVESTILO BRALCEM IN NAROČNIKOM

Naročnike, ki še niso poravnali naročnino za drugo pol
letje oziroma za vse leto 1961, prosimo, da store to čimprej, 
ker jim bomo v nasprotnem prisiljeni prenehati pošiljati naš 
tednik. Hkrati obveščamo cenjene bralce in naročnike, da bo
mo skušali v naprej izhajati, če ne redno, pa vsaj večkrat, 
na 6 straneh. Zaradi povečanja obsega lista, podraženih po
štnih stroškov in povečanja stroškov izdaje časopisa smo bili 
prisiljeni neznatno podražiti ceno časopisu. Tako bo v bodoče 
stala posamezna številka 20 dinarjev, polletna naročnina 400 
dinarjev, letna 800 dinarjev in za inozemstvo 5 ameriških 
dolarjev ali 3.000 dinarjev.

Uredništvo in uprava »Novic«

Sprva je bilo zelo težko. Saj 
smo začeli takorekoč iz nič. Na 
srečo smo od posestva »Snež
nik« dobili denarno pomoč. Ku
pili smo zajčnik in nekaj zajcev. 
Seno smo dobili od posestva. 
Tega dobivamo še sedaj. Že v 
jeseni smo posadili sadike jagod, 
ki so se sedaj že dobro razrasle. 
Prav tako smo očistili šolski vrt 
in uredili okolico šole. Za dele 
pri zajcih smo postavili dežur
ne, ki se menjavajo vsak teden.

Že zgodaj spomladi smo začeli 
z delom na vrtu m v sadovnja
ku. Na gredicah smo posadili 
razno zelenjavo in krompir, ob
rezali smo drevje in ograjo in 
še marsikaj drugega. Letošnjo 
jesen smo pospravili kar precej 
pridelka na našem vrtu. Tudi 
sadje je letos dobro obrodilo. 
Ves pridelek smo skrbno spra
vili v klet.

Letos smo začeli gojiti tudi 
»kokoši. Ker so se zajci že pre
cej razmnožili smo morali dati 
napraviti še en zajčnik.

Veliko truda smo v tako krat
kem času vložili v šolsko zadru
go in dosegli kar lepe uspehe. 
Pri našefn delu nam veliko po
magajo tudi odrasli, ki nadzoru
jejo našo zadrugo. Ti so nam 
vselej znali svetovati in nas opo
zarjali na napake.

Reči moram, da smo na našo 
zadrugo, ki jo imenujemo »Sa
morastniki«, ponosni.

Na občnem zboru, ki je bil 
novembra meseca smo sklenili, 
da se bomo v bodoče še bolj 
trudili in dosegli še lepše uspe
he. Seveda pa bo potrebno pri 
delu še več volje in boljše di
scipline. Skušal bom tudi sam 
čim več doprinesti k uspehu na
še zadruge, posebno še, ker sem 
bil na zadnjem občnem zboru 
ponovno izvoljen za upravnika.

Pajnič Slavko. 
Osn. š. Kočevska Reka

JELKA ŽARI V ŽELJNAH
Približuje se čas praznovanja 

Novoletne jelke in Dedka Mra
za. Pionirji iz osnovne šole v 
Zeljnah se tega trenutka močne 
veselimo. Da pa bo praznovanje 
še slavnejše in veselejše, pri
pravljamo igrico »Jelka žari«. 
Z njo se bomo predstavili tudi 
najmlajšim in odraslim. Teža
ve imamo s prostorom in šiva
njem kostumov, vendar upamo, 
da bomo uspeli, saj smo lani v 
podobnih okoliščinah zaigrali 
igrico »Dedek Mraz«.

Pionirji iz Željn

TONGU-TONGE 
(Napisano ob tragičnih usodah 

kongoških otrok)
Mlad zamorček Tongu-Tonga 
potoval bi rad iz Konga, 
rad bi jezdil antilopo, 
z njo obiskal bi Evropo...
Ko dejal je antilopi 
o obisku v Evropi, 
razjezi se antilopa 
in zanika kot iz topa:
— Kdor potuje do Evrope, 
ta ne jezdi antilope ! ! !
Žalosten je Tongu-Tonga, 
z njim ne bo šla antilopa, 
vse predaleč je EvropaI
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Kje naj zgradimo turistično 
postojanko v Ribnici?

Res,- priznati moramo, da Rib
nica nima prave izletniške toč
ke za nedeljski popoldanski 
sprehod v naravo, da bi si člo
vek sprostil živce, okrepčal in se 
poveselil. Gostišča na Bregu, Žle
biču in na drugo stran proti Do
lenji vasi so dosegljiva le po ce
sti, na kateri ne moreš sprostiti 
svojih živcev, še manj pa otrok 
zaradi gostega prometa.

Priljubljena privlačnost ro
mantičnega podznožja Velike go
re s skrivnostnimi temačnimi 
grapami in tajinstveno žubore
čimi studenčki, bi bila ta idila 
z zgraditvijo turistične postojan
ke v tem kraju še bolj privlačna, 
laepote tega kraja in dobri po- 
strežljivi ljudje, privabljajo že 
danes mnoge obiskovalce, ki pri
hajajo z motorizacijo in peš v 
takem številu, da bi si človek 
mislil, da pelje ta cesta v velika 
naselja. V te kraje prihajajo že 
nekateri stalni gostje na oddih, 
letos je bil nek zakonski par iz 
Nemčije, ki se ni mogel dovolj 
prehvaliti, kako mu tu ugaja. 
Obljubil je, da bo drugo leto go
tovo spet prišel.

Moje mnenje je, da bi ta tu
ristična postojanka stala nekje 
nad Bukovico na Presadih, kjer 
so zelo dobri pogoji. Stala bi v 
zatišju, a kljub temu z lepim 
razgledom po Ribniški dolini in 
proti Kočevski kotlini. Kraj je 
lahko dostopen za vsa motorna

vozila in ne bi bilo stroškov z 
gradnjo ceste. Za popoldanski 
peš izlet je razdalja primerna, 
brez prekomernega utrujanja. 
Ta točka je zelo primerna za 
lovce, ki se za skupni lov vedno 
zbirajo pod njo, pa naj bo to v 
dobrem ali slabem vremenu.

Tudi sankališče je v Bukovici 
idealno. Z omenjene točke bi bi
lo sankališče dolgo okrog 1.000 m 
s precejšnjo višinsko razliko. 
Sankališče v Bukovici ima že

lepo tradicijo za sabo. Kar 
vprašajte starejše Ribničane, ka
ko so se hodili sankat že pred 
vojno, stari in mladi, v Bukovi
co.

Lepa smučišča so okoli Dan za 
začetnike in zahtevnejše smu
čarje. V poletnem času je teren 
idealen za sprehode po lepih 
smrekovih gozdovih. Vse to so 
pogoji za zgraditev turistične po
stojanke na tem mestu. Turi
stičnemu olepševalnemu društvu 
Ribnica gre vse priznanje, ki je 
dalo to v obravnavo. Vaščani 
Bukovice in Dan to toplo po
zdravljamo, za uresničitev tega 
predloga bomo pa vedno v po
moč.

Ignac Jereb — Bukovica

Vas Hrib — Loški potok pozimi

Thednikova pasta
Zakaj premalo odgovornosti

Tovariš urednik
KAJ MENIŠ, KAKO IN KDAJ 
SE BODO TAKI IN PODOBNI 
PROBLEMI REŠEVALI?

Kot funkcionar nelcega druž
benega združenja sem se lansko 
leto in tudi letos udeležil letne 
občinske konference LMS v Ko
čevju. Obakrat je bilo mnogo 
govora na eni strani, da se ne 
posveča dovolj pozornosti vklju4- 
devanju naše mladine v družbe
ne organizacije in da je treba 
mladino v vodstva organizacij 
in delavskega samoupravljanja 
v podjetjih in ustanovah, po 
drugi strani pa večkrat slišimo 
kritiko zoper mladino, češ, da 
se sama noče vključiti. Prav ta 
mesec, 6. in 7. decembra pa sem 
doživel sam dva taka primera, 
katera ti hočem navesti. Oba sta 
dovolj jasna, da ne potrebujeta 
kaj prida komentarja.

S predsednikom mladinskega 
aktiva v neki bližnji vasi sem 
se za trdno dogovoril, da me 
obvesti, kadar bodo imeli mla
dinci in mladinske v tej vasi se
stanek. Hotel sem zbuditi zani
manje med njimi za organizaci
jo, v kateri sam delujem. Neka 
tovarišica iz dotične vasi me je 
obvestila telefonično in neki to
variš ustmeno, da naj le pridem 
v četrtek 7. decembra ob 18. uri, 
ker ima mladinski aktiv sesta
nek. Z dobro voljo in mnogo

upov sem se odpeljal tja. Bil 
sem bridko razočaran! Prostor, 
kjer naj bi bil sestanek, je bil 
temen in zaklenjen. Niti pred
sednika ni bilo. Napravljena po 
je bila brez koristi in uspeha.

Drugi primer je pa ravno na
sproten. Z upravnikom neke 
ustanove sem se dogovoril, da 
bo obvestil in sklical tam biva
jočo mladino na sestanek, kjer 
bi tudi jaz razložil delo naše or
ganizacije in jih mogoče nekaj 
pridobil za vključitev. Sestanek 
naj bi bil v sredo, 6. dec. ob 20. 
uri. Tja smo šli trije. Uspeh — 
ničla. Ja jih je šlo mnogo v ki
no. Pridite jutri ob isti uri.

Drugi dan ob isti uri: Nič. 
Srečal sem par mladincev in 
jih malo povprašal o tej zadevi. 
Nekateri so nekaj vedeli, neka
teri nič. V tej ustanovi imajo 
tudi upravni odbor in je bil 
eden izmed njih član tega odbo
ra. Izjavil je, da so imeli nekaj 
sej, sedaj pa že dolgo nič.

Iz prvega primera bi sklepal, 
da sam aktiv LMS ne dela ali 
se ne zanima za uveljavljanje 
mladine, iz drugega pa, da se 
vodilne osebnosti premalo po
svečajo dejavnosti mladine iz
ven delovnega časa in študija.

V obeh primerih bi trdil, da 
je na eni in na drugi strani pre
malo razvit čut odgovornosti. 
Vprašati pa se moramo: Zakaj 
tako?

RACE IN MUZIKA
Raca lahko s kljuvanjem po 

bobnu izvede nekaj različnih 
melodij. To so ugotovili znanst
veniki iz Miamija, ko so preiz
kušali, kako inteligentna je raca.

PRI ZDRAVNIKU
»Vi torej ne pijete in ne ka

dite? No nič ne de, vam bom pa 
prepovedal kaj drugega.«

Iz Koprivnika
Udeleženke tečaja »Nega bol

nika na domu« v Koprivniku se 
ob zaključku tečaja najlepše za
hvaljujemo Občinskemu odboru 
Rdečega križa Kočevje, ki je 
omogočil izvedbo tega tečaja v 
naši vasi.

Še prav posebno pa se zahva
ljujemo sestri iz zdravstvenega 
doma tov. Niki, ki je ta tečaj 
vodila, saj je vanj vložila mno
go truda in skrbi.

Znanje, ki smo si ga na tem 
tečaju pridobile, bomo koristno 
uporabile doma pri svojih dru
žinah, z nasveti pa bomo vedno ' 
pripravljene pomagati tudi vsem 
ostalim družinam na vasi.

Odpadke zbiramo
Po podstrešjih, kleteh in drug

je je mnogo stare šare. Vmes je 
tudi odpadni industrijski mate
rial, ki ga zbira podjetje »Od
pad« v Kočevju m drugje. Ta 
odpadni material ima velik po
men, saj polni naše industrijske 
predelovalnice. Iz starega indu
strijskega blaga več pridelajo 
kakor iz novih surovin. 'Mnogo 
tega, kar naša država za drag 
denar uvaža, leži po hišah le v 
napoto.

O vsem tem nam je pred krat
kim predaval tov. Anton Novak, 
šef podjetja »Odpad« v Kočevju. 
Govoril nam je tudi o predelavi 
kosti v razne izdelke, o predela
vi papirja in podobnem. Pove
dal nam je, da prav z zbiranjem 
odpadnega industrijskega blaga 
lahko postanemo dobri gospo
darji. S tem, da odstranjujemo 
staro šaro in s tem nesnago 
lahko tudi zaslužimo, ker nam 
podjetje »Odpad« zbrani mate
rial odkupuje. Na koncu je tov. 
Novak poudaril, da pri zbiralni 
akciji ne smemo delati škode.

Da bo zbiralna akcija v redu 
potekala, smo si izvolili za to 
akcijo sposobne pionirje.

Halas Franc, 
Osn. š. Koč. Reka

POMAGALO MU JE
Zdravnik: »No, danes pa že 

kar dobro izgledate.«
»Najbrž zato, ker sem se na

tanko držal na steklenički napi
sanega navodila.«

»Kaj je pa pisalo?«
»Imejte dobro zaprto.«

NI DOVOLJENO - A SE SME!

Kako predsednik hišnega sve
ta zagovarja kršilce nočnega 
miru?

V naši stanovanjski hiši je 
priredila ena izmed strank (sku
paj nas je v hiši 15 strank) zve
čer zabavo, ki je segala kasno v 
noč. S tem smo bili prizadeti 
vsi, ki si želimo ponoči miru in 
hočemo počivati. Ko smo pozne-

OB ROBU

Volivci podprli predloge
Na zboru volivcev mesta Ko

čevja, ki je bil preteklo sredo, 
so razpravljali volivci predvsem 
o komunalnih problemih mesta. 
Predsednik ObLO Drago Benči
na je podal poročilo o izvršenih 
sklepih zadnjega zbora volivcev 
ter o predvideni komunalni ure
ditvi mesta. V nadaljevanju raz
prave so referent j e občinskega 
ljudskega odbora obrazložili 
predloge odlokov o zunanjem iz- 
gledu mesta, o prepovedi reje 
domačih živali (prašičev, koz,

Krillkl s« zapisali

TUDI OB NEDELJAH MESO
Mesarji so na lastno pobudo 

sklenili, da bodo odslej mesnice 
ob nedeljah zaprte. Tak sklep ni 
menda doslej sprejelo še nobeno 
mesarsko podjetje v Jugoslaviji. 
Kočevski mesarji so se razen 
tega prenaglili in spregledali ob
činsko odredbo o poslovnem ča
su. Občinski ljudski odbor je že 
posredoval proti samovoljnemu 
sklepu mesarjev. Sklenil je, da 
morajo biti mesnice odprte tudi 
ob nedeljah, če ne vse, pa vsaj 
dežurne.

ovac, zajcev in kokoši) ter pred
log odloka o podaljšanju odloka 
o plačevanju dopolnilnega pro
računskega prispevka.

V razpravi, ki je sledila, so 
volivci v glavnem podprli pred
loge o nadalnji ureditvi mesta 
in predloge odlokov. Predlagali 
pa so še nekatere spremembe 
in dopolnitve ter zahtevali o ne
katerih zadevah pojasnila. Po
drobneje bomo o zboru volivcev 
poročali v naslednji številki No
vic.

Kočevski motiv

je na sestanku hišnega sveta 
razpravljali tudi o tej zadevi, se 
je predsednik izrazil, da je do
živel tak slučaj pred časom v 
Ljubljani tudi on in da mu je 
pozneje neki sodnik za prekrške 
dejal, da se državni prazniki in 
silvestrovanje smejo praznovati 
v zasebnem stanovanju tudi po
noči. Praznovanje v svojem sta
novanju je dovoljeno, prepove
dano pa je kaljenje nočnega mi
ru in razgrajanje, združeno vča
sih celo z grožnjami. Razgraja
či, v privatnem stanovanju ali 
v javnem lokalu pa zaslužijo 
kaznovanje.

RAZBOLELI ZOBJE
Državljani iznašajo različne 

pritožbe čez zobozdravstveno 
službo v Kočevju n. pr.: da se 
zobozdravnica in dentist ne dr
žita delovnega časa, ki je napi
san na vratih (da prihajata kas
neje v službo ali pa odideta iz 
službe prej); da ljudje nimajo 
izgledov, da bi prišli kmalu na 
vrsto za zdravljenje zob; da ne
komu popravljajo zob dalj časa, 
potem pa izderejo itd. Zavaro
vanci plačujejo socialno zavaro
vanje, se pravi tudi stroške za 
zdravljenje zob, medtem pa za 
zdravljenje zob sploh ne pridejo 
na vrsto, ampak le za izdiranje.

Prisluhnili smo zavarovancem, 
hkrati pa smo se pozanimali tu
di pri upravniku zdravstvenega 
doma, zakaj je v zobozdrav
stveni službi tako slabo stanje, 
kdaj se bo stanje izboljšalo in če 
so pritožbe zavarovancev upra
vičene. V razgovoru z upravni
kom smo zvedeli, da primanjku
je zobozdravstvenega kadra. Edi
ni zobotehnik, ki ga imajo, je že 
2 meseca na bolniškem dopustu, 
ker si je zlomil roko in bo bolo- 
val še nekaj mesecev. Prav za
radi tega zobozdravstvena po
staja ne sprejema novih naroč
nikov v zdravljenje. Zobozdrav
nica in dentist, ki edina delata, 
pa daleč presegata norme, ki so 
predpisane za zobozdravstveno 
službo. Morda od njiju res pride 
kateri v službo kasneje ali pa 
gre prej iz službe, vendar zato, 
ker gre dentist 2-krat na tedeif 
na teren, zobozdravnica pa mo
ra večkrat med službenim časom 
na seje. Vsak zob, za katerega 
je vsaj malo izgledov, skušajo 
naši zobozdravstveni delavci re
šiti, zato pride do tega, da mo
rajo včasih zob, ki so ga že ne
kaj časa zdravili, izdreti. Janu
arja bodo dobili še enega zobo
zdravnika, da bodo spet lahko 
začeli sprejemati redno stranke. 
Za povsem normalno delo bi po
trebovali najmanj dva zoboteh- 
nika. V naslednjih nekaj letih 
bodo dobili iz šol 9 zobozdrav
stvenih delavcev, ki jih štipen
dirajo. Zobozdravstvenega kadra 
bo torej dovolj — problem pa 
bodo stanovanja zanj.

POMOTA
— Tako radi bi poskusila ti

sto krilo, ki ga imate v izložbi.
— Hm, to bo malo težko, pra

vi prodajalec, veste, tisto ni kri
lo, temveč senčnik za namizno 
svetilko.

UKRADENA KURA
Prebivalec Kočevja, stanuje 

nekje pri središču mesta, je pri
šel kmalu po objavi odloka 
o prepovedi reje domačih živali 
v mestu na postajo Ljudske mi
lice in prijavil, da so mu ne
znanci ukradli — kuro.

OVIRAJO PROMET
Nekateri gospodarji v Dragi 

imajo slabo navado, da puščajo 
vozove tako, da gleda oje (»štan- 
ga«) na sredino ceste, medtem 
ko je voz ob hiši ali kjerkoli že. 
Podnevi avtomobilisti to oviro 
že nekako opazijo, ponoči ali pa 
v megli pa bi lahko prišlo tudi 
do težje prometne nesreče.

KO SE MENJAJO 
USLUŽBENCI

Slabo naleti avtomobilist, če 
se mu kam mudi, pa mora pri 
»Petrolu« prav takrat napolniti 
rezervoar, ko se menjavajo usluž
benci. Ne samo, da mora precej 
časa čakati (tudi četrt ure), am
pak mora celo poslušati nekul
turne izraze, ki gredo med dru
gim tudi na njegov račun.

»TAJNA« PODJETJA

V Kočevju je nekaj podjetij, 
ki sploh nimajo izobešenih na
pisnih tabel (firm). Človek išče 
neko podjetje, stoji pred njim in 
mora še vedno vpraševati, kje 
je to in to podjetje. Nekatera 
podjetja so se že pred meseci 
združila ali pa preimenovala, 
kljub temu pa imajo še vedno 
stare table.

POLOMLJENI t
PROMETNI ZNAKI

Redek prometni znak v Ko
čevju je še nepoškodovan. Veči
na jih je zvitih, izruvanih ali 
kako drugače poškodovanih ali 
uničenih. Storilcev doslej še ni
so izsledili. Največ znakov je 
poškodovanih v noči od sobote 
na nedeljo in iz nedelje na po
nedeljek. Domnevajo, da jih po
škodujejo objestni in vinjeni 
gostje, ki zapuščajo v poznih 
nočnih urah kavarno in restav
racijo hotela Pugled.

Prometni znaki so polomljeni. 
Za nakup novih bo precej stro
škov, ki jih bomo morali z dav
ki ali raznimi prispevki plačati 
vsi državljani, če ne bodo odkri
ti pravi storilci. Taki objestneži 
zaslužijo vso grajo in strogo 
kazen.

OD ŽLEBOV CURI
Ka pada dež, opazi prebivalec 

Kočevja spet nov problem. Iz 
pokvarjenih žlebov mu curlja na 
glavo, hkrati pa mora preskako
vati luže (na pločnikih), ker teče 
voda iz pokvarjenih in odlom
ljenih žlebov na pločnike. Za po
kvarjene žlebove pa niso krivi 
samo hišni sveti in lastniki hiš, 
ampak najbrž tudi tisti nočni 
razgrajači, ki smo jih omenili že 
pri polomljenih prometnih zna
kih.

Gray se je obotavljal.
»Drugi način je boljši,« je rekla. »Treba je 

nadvse skrbno pripraviti vse potrebno.«
»Prav, pa za dva dolarja,« je rekel Gray.
Juno je segla po zavojček kart. Spretno so 

jih premešali njeni kratki, debeli prsti. Njeni 
lasje so bili bleščeče plavi. Velike modre oči je 
imela in skladno oblikovan, čeprav premočno 
zalit obraz.

»Dvakrat predenite,« mu je naročila, potem 
pa je zbrano položila karte predse in jih začela 
odkrivati. Nad njo in za njenim hrbtom se je 
veter z oceana lovil v delno oblazinjeno, šotoru 
podobno lopoj

»Zdi se, da tio izlet ali daljša vožnja,« je 
rekla in pogledala Graya naravnost v oči. Ker 
si odgovoril, je obrnila drugo karto.

»To pomeni denar. Ne morem razbrati, ajl 
ga ' -ste dobili ali izdali. Poglejva naslednjo

karto!« Spet se je kradoma ozrla po Grayu.
»Aha, tu je,« je rekla. »Pikov as, dobili boste 

denar.«
Prikimal je, ona pa je iznova poskusila. Kri

ževa doma je speljala njene vedeževalske misli 
na ženske. Gray je brž ugotovil, da vedeževalka 
dela po enem izmed poenostavljenih kliničnih 
prijemov. Spretna vedeževalka lahko izve iz kli
entovih odgovorov ali tudi s potez na licu mar
sikaj, ne da bi se on pravzaprav zavedal, koliko 
je že povedal o sebi.

»Težave s temnolaso žensko,« je rekla vede
ževalka Juno. Gray je namenoma pogledal v tla, 
zato je brž nadaljevala: »Ali pa ste jih že imeli. 
Poglejva naslednjo karto ... «

Iz Grayevih sicer skopih odgovorov si je le 
izoblikovala približno predstavo o njem, tako da 
mu je nazadnje skrpala usodo.

»Želje se vam bodo izpolnile,« je rekla, po
tem ko je obrnila novo karto. Zastrmela sc je 
nekam v preprogo. Pod mizo je nekaj trknilo. 
Gray je uganil, da je vedeževalka Juno z olajša
njem stresla z nog pretesne čevlje. Ko jo je tako 
gledal, ga je obšla misel, da je ta obraz že nekje 
videl. Ali pa morda poznam koga, ki ji je zelo 
podoben, se je vprašal.

»No, če imate težave,« je rekla, »se karte ob
nesejo. Prav gotovo ste rojeni pod srečno zvezdo.«

»Da,« je začel, »nekaj me zanima.«
-Kaj takega?« ga je vprašala, pobrala karte 

in jih začela mešati.
»Nekaj dragocenega imam, * sc je zaupljivo 

nagnil čez mizo, »pa ne vem, kje bi bilo varno

skrivališče.«
Se je mešala karte. Gray je vedel: če je ta 

ženska sploh kdaj presenečena, zna to presneto 
dobro skriti.

»O tem bi morala vedeti kaj več,« je rekla. 
»Kakšna pa je tista dragocenost?«

»Ilm, ni velika,« se je Gray delal v zadregi, 
»v žensko torbico bi jo zlahka spravil«

Poosebljena mirnost je bila vedeževalka Ju
no. »Vprašajva karte,« je svetovala. Karte so 
pokazale, naj spravi tisto dragocenost v banki. 
»Takole,« je rekla Juno. »upam, da ste dobili 
odgovor na svoje vprašanje. Vso srečo!«

»Se nekaj bi rad vprašal,« je rekel Gray, ne 
da bi se ganil od mize.

»Žal mi je, odgovor na vprašanje ste že do
bili. Najina seja je končana.«

»Pa bi moral vedeti. Ali ne bi poskusili še 
enkrat?«

»Samo po enkrat na dan je mogoče,« mu jc 
pojasnila. »Lahko bi vam brala z dlani, to pa bi 
stalo nadaljnje tri dolarje.«

Gray je plačal. Juno se je zazrla v njegovo 
dlan, tlesknila z jezikom, nekajkrat pokimala in 
bila na vso moč presenečena.

»Zelo nenavadno roko imate,« je rekla. »Kaj 
ste hoteli vedeti?«

Kako neki bi se zdaj vedla Beverly, je raz
mišljal Gray. Ali se je sploh zavedala, v kako 
nevarne vode je zajadrala, ko je začela izsilje
vati Pollarda? »Nekaj imam v načrtu,« je začel, 
»morda bo malce nevarno. Skrbi me. Precej de
narja bi sc dalo dobiti, vendar ne vem zagotovo,

ali naj poskusim ali ne.«
Nagel pogled mu jc vrgla madarnc Juno. Če

prav je Gray vedel, da bi njegovo vprašanje pri 
nikomer ne zbudilo posebnega suma, se ni mogel 
iznebiti vtisa, da se je zalesketalo nekaj poseb
nega v očeh sredi zalitega obraza na nasprotni 
strani mize. Prav tako pa je imel spet tisti ob
čutek, da ta obraz pozna od nekod.

»No, poskusiva,« se je vedeževalka spet zbra
la. S kazalcem desnice ze šla po njegovi dlani. 
»Koliko let vam je? Približno tu je vaša živ
ljenjska črta prekinjena. Varuje jo sicer zaščitna 
linija, vendar vam ne bi svetovala, da bi se lotili 
tistega načrta. Cc boste ostali živi nekaj prihod
njih let, boste dočakali visoko starost.«

Gledala je njegovo dlan, se zamislila in čez 
čas rekla: »Težave bodo, če se boste lotili tistega. 
Nevarno obdobje preživljate, na vašem mestu ne 
bi tvegala, če bi ne bilo zares nujno.« Utihnila 
je in prisluhnila votlemu glasu: veter z morja 
sc je ujel med tanke deske in platneno oblogo 
notranjih sten v njeni kolibi.

»Tako,« je rekla, »ali ste to želeli vedeti?«
»Da, mislim, da prav to,« ji je prikimal 

»Hvala!«
»Človek pač prebere, kar more, tako iz kart 

kakor z dlani. Torej veliko sreče!«
Počasi je Gray vstal izza mize. Ali je sploh 

kaj izvedel? Ali je Juno tista prava? Res je, še 
pri eni vedeževalki bi lahko poskusil. Stopil je 
pred šotoru podobno kolibo in se zazrl v sončni, 
vetrovni dan. Nekje v kotičku očesa je zaznal 
premik na drugi strani ceste, kakor bi se bil 
nekdo umaknil v trenutku, ko se je Gray obrnil.


